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امیرعبداللهیان، وزیر امورخارجه ایران، ادعای دخالت 
ایران در عملیات ۷ اکتبر گروههای مقاومت فلسطین 
علیه رژیم اســرائیل را یک ادعای کاملا بی اساس 

دانست و گفت: ایران در جریان این عملیات نبود.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران که در سفری 
بسیار کوتاه برای شرکت در نشست اضطراری مجمع عمومی 
ســازمان ملل درباره فلسطین در نیویورک حضور یافته بود، در 
گفتگو با شبکه خبری سی ان ان آمریکا وابسته به دموکرات ها 
در این کشور افزود: طبعا از فلسطین حمایت می کنیم. همواره 
حمایت های سیاسی، رسانه ای و بین المللی از فلسطین بعمل 
آورده ایم و هیچ وقت این را کتمان نمی کنیم. این یک واقعیت 
اســت. وزیر خارجه ایران در عین حال تصریح کرد: اما اینکه آیا 
اقدامی که آنها انجام دادند با توجه به مقررات و نص صریح حقوق 
بین الملل در دفاع از سرزمینی که اشغال شده و آنها می خواهند 
آن را پس بگیرند و فلسطین را از اشغال نجات دهند و آزاد بکنند، 
آیا اقدام آنها درست یا حقوقی است یا خیر؟ ما فکر می کنیم ]بله[، 

آنها بر اساس حقوق بین الملل عمل کرده اند.
وزیر خارجه ایران در پاســخ به ســوال دیگری درباره ادعای 
آمریــکا در خصوص حملات علیه نیروهایش در منطقه غرب 
آســیا گفت: اینکه هر حمله ای که در منطقه انجام می شود و 
اگر منافع آمریکا توسط هر گروهی هدف قرار می گیرد، ارتباط 
دادن آن به جمهوری اســلامی ایران بدون ارائه هیچ ســند و 
مدرک، یک کار کاملا اشتباه و بی اساسی است.به گزارش بازار، 
امیرعبداللهیان تصریح کرد: دو هفته پیش در عراق، سوریه و لبنان 
بودم. از نزدیک می دیدم که بالاخره مردم منطقه، نوعی تعاطف 
و حساســیت نسبت به تحولاتی که در فلسطین رخ می دهد، 
دارند. آنها همه یک دین دارند و یک احساس مشترک دارند و 
 افرادی بطور خودجوش اقداماتی انجام می دهند. آنها از ما دستور 
نمی گیرند، بر اساس منافع و مصالح خودشان عمل می کنند. کما 
اینکه عملیاتی که حماس انجام داد، تصمیمی کاملا فلسطینی 

بود، خودشان مسوولیت پذیرفتند، تصمیم گرفتند و اقدام کردند.
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران در پاسخ به سوالی 

مبنی بر اینکه اگر ایران نقشــی در این بحران ندارد، چرا درگیر 
این جنگ هستید، گفت: این آمریکا است که درگیر جنگ است. 
ولی ما نسبت به وضعیت منطقه خودمان بی تفاوت نیستیم. ما 
در منطقه خودمان هستیم. در منطقه خودمان زندگی می کنیم. 
آمریکا هزاران کیلومتر آن طرف تر است ولی میخواهد در همه 
شئون منطقه ما دخالت کند. شما این سوال را از دولتمردان آمریکا 
بپرسید و بگویید شما در عراق و سوریه چه می کنید؟ آیا دولت 
سوریه شما را دعوت کرده است که پایگاه نظامی در شرق فرات 
بزنید؟ بپرسید الان در کنار نتانیاهو چه می کنید؟ آمریکا در پشت 
جنگی که هفت هزار نفر زن و کودک فلســطینی کشته شده 
است، چه می کند؟ ما در منطقه خودمان هستیم. ما از امنیت ملی 

خودمان دفاع می کنیم.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین تاکید کرد: 
ایران هیچ گروه نیابتی در منطقه ندارد. ایران هیچ جنگ نیابتی 
نداشــته و ندارد. این اسرائیل است که نیروی نیابتی آمریکا در 

منطقه بوده و منطقه ما را ناامن کرده است.

ایران هیچ گروه و جنگ نیابتی در منطقه ندارد

ایران هیچ گروه و جنگ نیابتی در منطقه ندارد
برکناری سلاح ورزی تصمیم سیاسی است

نایب رییس کمیسیون حقوقی و حمایت های قضایی اتاق ایران اظهار داشت: 
برکناری سلاح ورزی بدون دلیل قانونی و استناد به رای دادگاه، به نظر من، به 
اعتماد صنعت گران و تمام کسانی که در این حوزه فعالیت می کنند، خدشه 
وارد کند و به طبع اقتصاد کشــور هم از ایــن رفتارهای تمامیت خواهانه و 

برخوردهای فراقانونی متاثر می شود.
مهدی پیرصالحی، نایب رییس کمیسیون حقوقی و حمایت های قضایی و مقرراتی اتاق ایران، 
در خصوص خبرهای منتشر شده مبنی بر ابلاغ برکناری رییس اتاق ایران گفت: ایشان طبق یک 
فرایند دموکراتیک انتخاب شده و برکناری ایشان هم فقط باید از طریق مراجع قانونی باشد. هر 
روش دیگری به این نهاد که یک نهاد مدنی و صنعتی است و به وضعیت بازرگانی کشور کمک 
می کند ضربه خواهد زد.وی افزود: اگر ایشان تخلفی دارد باید توسط دادگاه صالحه بررسی شود 
و اگر تخلفی ندارد باید به انجام وظایفش ادامه دهد. از نظر من برکناری ایشان بیشتر یک مساله 
سیاسی بوده و از طریق فرایندهای درستی طی نشده است.نایب رییس حقوقی و حمایت های 
قضایی و مقرراتی اتاق ایران گفت: حتما تعدادی منافعی در این موضوع دارند و دوست دارند در 
تمام تصمیم گیری ها حضور داشته باشند، از بخش خصوصی اظهار نظر دیگری نشنوند، فقط 
هم نظری با نظر خودشان باشد. پیرصالحی در گفت و گو با ایلنا افزود: ایشان تمام فرایند قانونی را 
برای انتخاب در این جایگاه طی کرده است. هر مکانی قانون، آیین نامه و ظوابطی دارد، ایشان 
نیز طبق این قوانین و با رای اکثریت کسانی که در حوزه بازرگانی و اقتصادی فعالیت می کنند، 
انتخاب شده است. برکناری ایشان بدون دلیل قانونی و بدون استناد به رای دادگاه، به نظر من، 
به اعتماد صنعت گران و تمام کسانی که در  این حوزه فعالیت می کنند، خدشه وارد کند و به 
طبع اقتصاد کشور هم از این رفتارهای تمامیت خواهانه و برخوردهای فراقانونی متاثر می شود. 
وی گفت: اگر واقعا مورد تخلفی در مورد ایشان وجود دارد، باید از طریق مراجع قانونی و رای 
دادگاه باشد. اگر کسی از طریقی غیر از این مسیر، متهم و برکنار شود، فرایندی غیرقانونی اتفاق 

افتاده است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:
منتظر سقوط قیمت این خودروها باشید!

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس درباره تأثیر واردات خودروهای 
کارکرده بر بازار، گفت: با شروع واردات خودروهای کارکرده، شاهد کاهش 

نرخ خودرو و ثبات در بازار خواهیم بود.
 لطف الله سیاهکلی با اشاره به تدوین آئین نامه واردات خودروهای کارکرده در وزارت صمت 
و تصویب آن در دولت، اظهارکرد: بعد از قانونی شــدن طرح ساماندهی واردات خودرو، دولت 
لایحه ای برای واردات خودروهای کارکرده به مجلس ارائه کرد که در نهایت آیین نامه واردات 
خودرو به تصویب دولت رسید که امیدواریم به زودی ابلاغ شود.وی با بیان اینکه بعد از ابلاغ 
این آئین نامه، واردات خودرو به سرعت انجام می شود، افزود: در شرایط جدید برای واردات خودرو 
کارکرده نباید الزاماً از بانک مرکزی ارز گرفت و می توان از ارز با منشــأ خارجی استفاده کرد. 
این روش فرآیند کار را تسریع بخشیده و امیدواریم در آینده اتفاقات خوبی رخ دهد.به گزارش 
اقتصاد100، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در توضیح تأثیر واردات خودروهای کارکرده 
بر بازار، تصریح کرد: واردات این قبیل خودروها باعث افزایش عرضه و به دنبال آن رقابتی شدن 
بازار در جهت افزایش کیفیت خودروها و کاهش نرخ آن می شــود که حتماً نتیجه نهایی آن 
برقراری ثبات در بازار خودرو است.سیاهکلی با بیان اینکه وزارت صمت عملکرد خوبی در تنظیم 
و تدوین آئین نامه واردات خودرو داشته است، گفت: با وجود آنکه تغییراتی در آئین نامه واردات 
خودرو تا رســیدن به دولت اعمال شد، اما در مجموع ما از این اقدام راضی بوده و آن را مثبت 

ارزیابی می کنیم.

طرح استخدام کارکنان دولت مجدد اصلاح می شود
گودرزی، نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: این کمیسیون به 
زودی جلسه ای برای رفع ایرادات مجمع تشخیص مصلحت نظام به طرح 

ساماندهی استخدام کارکنان دولت برگزار می کند.
عباس گودرزی، اظهار کرد: ایرادات مجدد هیات عالی مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره 
ساماندهی کارکنان موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه پنجم توسعه )طرح ساماندهی استخدام کارکنان 
دولت( به کمیسیون اجتماعی ارجاع شده است که به زودی کمیسیون نشستی برای رفع این 
ایرادات برگزار می کند.وی با بیان این که ایراد اصلی مجمع مربوط به اصل ۷۵ یعنی بار مالی 
است، تصریح کرد: اختلاف نظری در این باره وجود دارد ما معتقدیم که این طرح بار مالی ندارد و 
می توان با حذف شرکت های واسطه ای عدالت را در جذب نیروی انسانی و پرداخت ها برقرار کرد 
بدین گونه که آنچه به واسطه گر برای جذب نیروی انسانی داده می شود به خود کارمند بدهیم که 
این باعث تولید رضایت خواهد شد.به گزارش بازار، نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس یان 
کرد: با توجه به این که تاکنون رفت و برگشت های زیادی درباره طرح استخدام کارکنان دولت 
بین مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان و مجمع تشخیص شده است، نشست مشترکی 
بین کمیسیون اجتماعی، مرکز پژوهش ها و شورای نگهبان به زودی برگزار می شود؛ تمام تلاش 
ما رسیدن به نتیجه نهایی در این طرح است کما این که این تلاش ها هم بی ثمر نبوده و نمایندگان 
در طول بررسی برنامه هفتم توسعه با استمرار و توسعه فعالیت های شرکت های واسطه ای تامین 
نیروی انسانی در بدنه دستگاه های اجرایی مخالفت کردند این مخالفت بدان معناست که چنین 

مطالبه ای به گفتمان عمومی تبدیل شده است.

افزایش هزینه های درمانی در سایه عدم تخصیص ارز 
به واردات تجهیزات پزشکی

گرچه بانک مرکزی تأکید دارد که دارو و تجهیزات پزشــکی در فهرست 
تحریم ها نیســتند و مشکلی هم در تخصیص ارز به این اقلام وجود ندارد، 
اما گویا سازمان غذا و دارو، در ارسال فهرست تجهیزات پزشکی یه بانک 
مرکزی تعلل می کند. اتفاقی که منجر به افزایش هزینه های خدمات درمانی 

شده است.
تکنولوژی و تولید تجهیزات پزشکی مانند دارو در اختیار کشورهای اروپایی و آمریکایی است. 
به رغم تحریم نبودن این کالاها زمینه آن در کشور بشدت کاهش پیدا کرده است. طوری که 
بیمارستان ها و مراکز درمانی اصلی کشور نیز گاهی با خرابی دستگاه رادیولوژی یا سی تی اسکن 
مواجه هستند و حتی در تامین تجهیزات ساده نیز دچار مشکل شده اند..در حالی که بانک مرکزی 
اخیرا اعلام کرده که در تامین ارز هیچ مشکلی ندارد و باید سازمان غذا و دارو فهرست درخواست 
خود را ارسال کند، به نظر می رسد در حوزه تجهیزات پزشکی نیز مانند مواد اولیه شیر خشک 

سازمان غذا و دارو نتوانسته به موقع ارز را برای رفع نیاز کشور از بانک مرکزی در خواست کند.
85 درصد مراکز درمانی دولتی و عمومی هستند

ابوالفتح صانعی، عضو هیئت مدیره اتحادیه بازرگانان تجهیزات پزشکی، در گفتگو با تجارت نیوز 
با بیان اینکه مشــکل اصلی  این حوزه در حال حاضر تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی و 
سازمان غذا و داروست گفت: ۵۵ درصد مراکز درمانی وابسته به دانشگاه ها هستند، 18 درصد 
تامین اجتماعی و 1۲ درصد نیروهای مسلح. یعنی 8۵ درصد از بیمارستان ها و مراکز درمانی کشور 
دولتی و وابسته به نهادهای عمومی به حساب می آیند که چندین سال است از کمبود اعتبار و 
بودجه رنج می برند.وی ادامه داد: از طرفی اختلاف قیمت ارز ناشی از تغییر قیمت ارز سال ۹6 
باعث شده که این عقب ماندگی بیشتر شود. شاید در هنگام تخصیص بودجه و اعتبار، سازمان 
غذا و دارو این مسئله را پیش بینی نکرده و نتوانسته از مجلس یا دولت اعتباری جهت پر کردن 
این اختلاف ایجادشده بگیرد. همین مسئله باعث شده که عقب ماندگی مراکز درمانی بیشتر شود. 
به طور مثال کالایی که در آن سال 100 تومان بوده اکنون حداقل پنج برابر شده است و این 

اختلاف قیمتی باعث کاهش شدید اعتبارات مرکز درمانی می شود.
او با اشاره به نحوه تسویه بیمارستان ها و مراکز درمانی دولتی با شرکت های تامین کننده توضیح 
داد: امروز مراکز درمانی پول شرکت های تامین کننده تجهیزات پزشکی را یک ساله می پردازند 
و در حوزه تعمیرات و خدمات پس از فروش پس از ۹ ماه حساب خود را تسویه می کنند؛ ما این 
مسائل را به سازمان غذا و دارو انتقال دادیم، اما یا سازمان نفوذی بر این مراکز ندارد یا اصلا به 
این مسئله اهمیتی نمی دهد؛ در نهایت تحت تاثیر این اتفاق، قدرت نقدینگی و اعتبار شرکت ها 
کاهش پیدا می کند و اگر تا پیش از این پنج قلم کالا وارد می کردند اکنون دو قلم بیشتر نمی توانند 

وارد کنند و در نهایت دود این مسئله به چشم بیمار می رود.
مقصر تعلل در واردات تجهیزات پزشکی کیست؟

عضو هیئت مدیره اتحادیه بازرگانان تجهیزات پزشکی در خصوص مشکلات حاصل از عدم 
تخصیص به موقع ارز گفت: به طور کلی تجهیزات پزشکی کالای انباری نیست بلکه کارخانه به 
سفارش خریدار تولید می کند، خرید یک کالا سه تا چهار ماه زمان می برد. شرکت ها برای اینکه 
زودتر کالا را به بیمارستان یا مصرف کننده برسانند به محض دریافت مجوز از وزارت بهداشت 
و نامه تخصیص ارز با اعتبار خودشان کالا را سفارش می دهند، اما در بسیاری از اوقات کالا به 
گمرک کشور رسیده اما بانک مرکزی ارز را هنوز تحویل نداده است و از طرفی سازمان غذا و 
دارو هم اجازه ترخیص نمی دهد.صانعی ادامه داد: ما پیشنهاد دادیم حداقل تا زمان تحویل ارز 
اجازه ترخیص صادر شود و کالا در انبار بماند یا به صورت امانی به بیمارستان داده شود تا در روند 
درمان بیماران خللی وارد نشود یا کالا فروخته شود و بانک مرکزی در یک تاریخ مشخص تعهد 
پرداخت ارز را بدهد، اما متاسفانه سازمان غذا و دارو اجازه هیچ کدام از این کارها را نمی دهد. البته 
آن ها نیز ملاحظات و نگرانی های خود را دارند، اما باید به گونه دیگری این نگرانی ها رفع شود 
تا شرکت ها و در نهایت بیماران به مشکل نخورند.اظهارات این فعال حوزه تجهیزات پزشکی 
در حالی است که هر روز گزارش و شکایت هایی مبنی بر خرابی چند ماه تجهیزات حساس به 
خصوص تجهیزات عکس برداری یا کمبود برخی کالاهای ارتوپدی در شبکه های اجتماعی 

منتشر می شود. این درحالی است که این مشکلات در شهرستان ها به مراتب حادتر است.

اخبار کوتاه 

 ملاحظات افراطی باعث شده صرفا تاوان بدهیم
فلاحت پیشه: مخالفان FATF بگویند چرا باید اقتصاد کشور در مسیر دلالی باشد؟

یک نماینده مجلس دهم می گویــد: وقتی با افتخار 
می گویند FATF مصوب مجلس قبل بوده است و ما 
آن را قبول نداریم باید بگویند که اکنون چه تاوان هایی 

می پردازیم.
به تازگی خبر آمد که ایران بار دیگر در لیست سیاه گروه ویژه اقدام 
مالی )FATF( باقی مانده است. این خبر در حالی است که بسیاری 
از کارشناســان سیاسی و اقتصادی پیوســتن به FATF را یک 
ضرورت اجتناب ناپذیر می دانستند و حتی در چند وقت از سوی برخی 
چهره هایی که پیش از این با پیوستن ایران به FATF مخالف بودند 
این ضرورت انکار نمی شد.حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون 
امنیت ملی مجلس دهم، درباره این موضوع گفت: ایران بار دیگر 
در لیست سیاه FATF قرار گرفت. انتظار آن بود منتقدان پیشین 
FATF که از وقتی در جایگاه اجرا قرار گرفته اند به مشــکلات 
عدیده نپویســتن به آن پی برده اند تصمیمات بهتری بگیرند تا بار 
دیگر در لیست سیاه قرار نگیریم، اما چنین نشد.به نقل از ر ویداد۲4 

، بخش هایی از گفت و گوی فلاحت پیشه را در ادامه می خوانید:
اکنون ایران هزینه بسیاری برای دلالی می پردازد و این هزینه نه 
فقط به دولت بلکه به تمام ایرانیانی که پاسپورت ایرانی دارند تحمیل 
می شود. بار دیگر فرصت سوزی شد و با توجه به قدرتی که تندر ها در 
دست دارند و البته شرایطی که در منطقه شکل گرفته است نمی شود 
به آینده بی تنش امیدوار بود. اخیرا مشاهده کردیم که یک نماینده 
مجلس گفته بود که FATF و برجام مرده اند و با افتخار هم این 
ســخن را بیان می کرد. چنین افرادی در عین حال باید بگویند که 
سالانه چهار میلیارد دلار تخفیف نفتی به دلیل تحریم ها و حضور در 
لیست سیاه FATF می پردازیم؛ رقمی که می تواند دو سال اعتبارات 
کشور را تأمین کند. آن ها باید بگویند که ایران را به لبه پرتگاه برده اند 

و عملا به سمت جنگ با آمریکا سوق داده اند.
وقتــی با افتخار می گوینــد FATF مصوب مجلس قبل بوده 
اســت و ما آن را قبول نداریم باید بگویند که اکنون چه تاوان هایی 
می پردازیم. وقتی ما در مجلس بودیم و کنوانسیون های مرتبط با 

FATF را تصویب کردیم، ایران در لیست خاکستری قرار داشت و 
با حق شرط های متعدد می شد از لیست خاکستری هم خارج شویم، 
اما برخی ملاحظات افراطی کشور را در مسیری قرار داد که اکنون 
صرفا داریم تاوان می دهیم.من باور دارم باید یک تحلیل کلان داشته 
باشیم؛ اینکه شعار ها و عملکرد های شعاری چه اثری بر کشور گذاشته 
اســت؟ از آن سو مقایسه کنیم که اقدامات عملگرایانه و به دور از 
شعارزدگی چه تأثیری در روند اداره کشور داشته است. در واقع کدام 

یک از این روش ها منافع ملی را تأمین کرده است؟
باید این مقایسه انجام شود و مردم انتخاب کنند که آیا می خواهند 
کشور با شعار اداره شود یا با رویکردی واقع بینانه و عملگرایانه. باید 
همه آن هایی که مخالف پیوستن به FATF هستند توضیح دهند 

که چرا باید اقتصاد کشور در مسیر دلالی قرار بگیرد؟
آن هایی که ادعا می کنند FATF با شروط ایران مخالفت کرد، 
احتمالا اطلاعی از گردش کار کنوانســیون های FATF ندارند. 
مسئله این است که اصلا کار به حق شرط های ایران نرسید. پالرمو 

مربوط به مقابله با جریان سازمان یافته و CFT مربوط به مقابله با 
جرایم ترویستی است.روند تصویب این ها نهایی نشد که کار به اعلام 
شروط ایران به FATF برسد. پالرمو که اساسا بر خلاف قانون به 
مجمع تشخیص رفت، زیرا مجلس آن را تصویب و شورای نگهبان 
هم آن را تأیید کرده بود و نیازی نبود که به مجمع برود و CFT هم 
که با ایراداتی از سوی شورای نگهبان مواجه شد در مجمع همین طور 
باقی ماند. می گفتند ماده شش CFT می گوید که نباید شروطی 
گذاشته شــود که با روح CFT مغایر باشد. ما در مجلس شروط 
چندگانه ای بر پالرمو و CFT گذاشتیم. در CFT آمده است که 
گروه های تروریستی را شورای امنیت سازمان ملل تعیین می کند؛ 
مانند داعش، النصره و القاعده و شورای امنیت گروه های مقاومت 
را تروریستی نمی داند. گفتیم به فرض که زمانی گروهی از جبهه 
مقاومت هم در لیســت شورای امنیت قرار گیرد، ما شرط می کنیم 
که گروه های مورد نظر این ماده باید از دید شورای امنیت ملی ایران 
تروریستی شناخته شوند.از سوی دیگر می گفتند در موضوع شفافیت 

تراکنش های مالی اگر دولت ایران احساس کند شفافیت در برخی 
تراکنش های ملی خلاف امنیت ملی ایران است، می تواند آن را اعلام 
نکند. در واقع شروطی که ما گذاشته بودیم رفع کننده تمام نگرانی ها 
بود، اما کاسبان تحریم دنبال این چیز ها نیستند، آن ها منافع خودشان 
را در نظر می گیرد، زیرا از وجود تحریم و محدودیت در مبادلات مالی 
سود خودشان را می برند. آن ها مخالف پیوستن به FATF هستند، 

زیرا پیوستن به آن منافعشان را تهدید می کند.
ما می گفتیم حق شرط یک امر طبیعی است و پنجاه کشور با حق 
شرط FATF را پذیرفته اند. حتی گفتیم اگر داشتن حق شرط از 
 FATF سوی ایران را نپذیرند، دولت ایران اصلا حق ندارد عضو
شــود.واقعا ناراحت کننده اســت که چرا این میزان هزینه را در پی 
نپذیرفتن FATF پرداخت کرده ایم؟ می شد با یک مسیر منطقی 
FATF را بپذیریم تا منافع کشــور قفل نشود و مردم این میزان 
مشکلات را تحمل نکنند، اما عده ای نخواستند که چنین شود همه 

داریم تاوانش را می پردازیم.

وام های خرد؛ قربانی سیاست انقباضی بانک مرکزی
اختلاف نظر فرزین و خاندوزی بر سر وام دهی بانک ها

در حالی که فرزین اثر منفی سیاست انقباضی بانک مرکزی بر وام دهی بانک ها را رد کرده 
بود، وزیر اقتصاد نظر متفاوتی را پیرامون این موضوع مطرح کرده است.

 بانک مرکزی در ماه های اخیر سیاست انقباضی به منظور مهار رشد نقدینگی و تورم اتخاذ کرده است. گرچه 
آمارها نشان می دهند که اقدامات بانک مرکزی توانسته تا حدودی به تحقق این اهداف کمک کند اما همواره 
نگرانی هایی پیرامون اثرات جانبی این سیاست ها وجود داشته است. یکی از این اثرات نیز محدود شدن بانک ها 
برای اعطای وام بانکی به مردم است.این در حالیست که بانک مرکزی معتقد است که این سیاست ها به گونه ای 
نیستند که بانک ها را برای پرداخت تسهیلات دچار مشکل کنند اما وزیر اقتصاد در صحبت های اخیر خود، به 

نوعی این ادعا را رد کرده است.
فرزین اثر منفی سیاست انقباضی بر وام دهی بانک ها را رد کرد

بانک مرکزی چندی پیش با انتشار گزارشی، از اعمال سیاست های کنترل ترازنامه بانک ها از جمله افزایش 
نسبت ذخیره قانونی گفت و اثرات این سیاست ها بر مهار رشد تورم و نقدینگی را بررسی کرد. بانک مرکزی در 
بخشی از این گزارش به نگرانی ها پیرامون اثر منفی این سیاست ها بر وضعیت اعطای وام بانکی واکنش نشان 

داد و تاکید کرد که طبق آمارها، تسهیلات دهی شبکه بانکی وضعیت مطلوبی دارد.بر این اساس، بانک مرکزی 
مدعی شده که محدودیت های ایجاد شده به گونه ای نیست که پرداخت تسهیلات در تناسب با وضعیت بلندمدت 
تسهیلات دهی شبکه بانکی قرار نداشته باشد. طبق آمارها، رشد بدهی بخش غیردولتی که عمدتاً شامل تسهیلات 
بانکی است، در شهریورماه سال جاری نسبت به پایان سال قبل در تناسب با وضعیت این متغیر با متوسط سه دهه 
گذشته خود قرار دارد. طوری که این رقم در شهریورماه نسبت به اسفند سال گذشته معادل 1۲.6 درصد بوده و 

متوسط آن در 30 سال اخیر در رقم 11.۹ درصدی قرار دارد.
مردم در اخذ وام معطل شده اند

مدتی بعد از انتشار این گزارش از سوی بانک مرکزی، احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد دولت سیزدهم تاکید کرد 
که یکی از بزرگترین نارضایتی ها، در مورد وضعیت نامناسب پرداخت وام های خرد است و با اعمال سقف رشد 
ترازنامه، بسیاری از مردم در اخذ وام معطل مانده اند.خاندوزی همچنین بیان کرد که بانک مرکزی حداقل باید در 
مورد وام های خرد ۵0 تا 100 میلیون تومانی که نیازهای ضروری و فوری است، کمک کند؛ زیرا در برخی موارد 

همین رقم می تواند گره یک زندگی را بگشاید.

سیاست های بانک مرکزی عامل رکود هستند؟
این تناقض آشکار در اظهارات رئیس کل بانک مرکزی و وزیر اقتصاد، در حالیست که پیش از مطرح شدن این 

اختلاف، کارشناسان اقتصادی وقوع این مشکلات را پیش بینی کرده و درباره آن هشدار داده بودند.
سهراب دل انگیزان – کارشناس اقتصادی و دانشیار گروه اقتصاد دانشگاه رازی – در گفتگویی که چندی پیش 
با تجارت نیوز داشت، سیاست های انقباضی بانک مرکزی را کوتاه مدت دانست و تاکید کرد که با تورم های بالا در 

اقتصاد ایران، همه کالاها و خدمت موجود در اقتصاد، به نقدینگی بیشتری برای معامله نیاز دارند.
وی با هشدار درباره اینکه سیاست بانک مرکزی می تواند عامل رکود باشد، اظهار کرد: »اگر پول بیشتری برای 
معامله این کالاها وجود نداشته باشد، باعث می شود که تعداد معاملات موجود به رکود بیانجامد. یعنی تولیدکننده 
محصول نمی تواند کالاهای خود را بفروشد و بنابراین دیگر تولید نمی کند. وقتی کالاها تولید نشوند نیز تولیدکننده 

باید اشتغال خود را کاهش دهد.«
با این حال، به زعم این کارشناس اقتصادی، این رکود می تواند دولت را وادار کند که در 6 ماهه دوم سال، منابع 

مالی مصرف نشده را مصرف کند و یک ظرفیت تورمی برای دوره آینده ایجاد کند.

جزییات اطلاعات ترانزیت از ایران محرمانه است آمار مهاجرت کادر درمان در سال گذشته تکان دهنده بود
رییس سازمان توسعه تجارت: عضو هیات رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس:

عضو هیات رئیسه کمیسیون بهداشت مجلس، مهاجرت سالانه 
۱۰ هزار کادر درمان را اغراق آمیز دانست، گفت: نیروهای تعلیم 
دیده و متخصص در کشور کم نداریم اما نتوانستیم سازوکاری 
را برای ماندگاری و حفظ آنها در مراکز دولتی یا خصوصی و در 
مقیاس بزرگ تر کشور اتخاذ کرد و این ضربه مضاعفی است 
که به نظام سلامت و مردم وارد می شود و نباید بی تفاوت از 

کنار آن گذشت.
محمدعلی محسنی بندپی در گفت و گو با خانه ملت در مورد برخی اظهارات 
مبنی بر مهاجرت سالانه 10 هزار کادر درمان از کشور، گفت: خروج این تعداد 
کادر درمان از کشور اندکی اغراق آمیز است البته ممکن است همه این 10 هزار 
نفر به نظام پزشکی مراجعه کرده باشند و سابقه کار خوب و عدم وجود سوء 
پیشینه را دریافت کرده باشند اما این موضوع دال بر مهاجرت آنها نیست البته 

از ماه رمضان سال گذشته تاکنون از آخرین آمار مهاجرت ها بی خبر هستم.
نماینده مردم نوشهر، چالوس و کلاردشت در مجلس یازدهم با یادآوری اینکه 

آمار مهاجرت کادر درمان در سال گذشته تکان دهنده بود، افزود: نیروهای تعلیم 
دیده و متخصص کم نداریم اما نتوانستیم سازوکاری را برای ماندگاری و حفظ 
آنها در بخش دولتی یا خصوصی و در مقیاس بزرگ تر در کشــور اتخاذ کرد 
و این ضربه مضاعفی است که به نظام سلامت و مردم وارد می شود و نباید 
بی تفاوت از کنار آن گذشت.محسنی بندپی با بیان اینکه مهاجرت حتی یک 
فرد تحصیل کرده از کشور نگران کننده است، گفت: مشکل مهاجرت کادر 
درمان تنها مربوط به دولت سیزدهم نیست و به واسطه عدم هماهنگی میان 
ارکان نظام سلامت، سازمان برنامه و بودجه، وزارتخانه های بهداشت و کار و 
دستگاه های متعدد در رفع مشکلات کادر درمان با مهاجرت کادر درمان در همه 
دولت ها با این موضوع مواجه بودیم و یکی از علت های مهاجرت واقعی نبودن 
تعرفه ها است به عنوان مثال آخرین عددی که از سازمان نظام پزشکی برای 
افزایش تعرفه های پزشکی به دولت اعلام شده بود حداقل 40 درصد بود در 

حالی که تورم و هزینه های سلامت بیشتر از این میزان بود.
 بی توجهی نسبت به واقعی شدن تعرفه ها، 

کاهش کیفیت خدمات و افزایش زیرمیزی را در پی دارد
عضو هیات رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد: در حالی که بیمارستان های دولتی و خصوصی با حداکثر ظرفیت خدمت 
می کنند و مراجعه کننده هم به اندازه کافی دارند اما متاسفانه بدهکار هستند 
زیرا تعرفه ها واقعی نیست و از این طریق آسیب های زیادی به نظام سلامت 
وارد خواهد شد و حتی ممکن است کاهش کیفیت خدمات رسانی و افزایش 
پدیده زیرمیزی ها را در پی داشته باشد.وی افزود: دریافتی کادر درمان متناسب 
با خدمتی که ارائه می کنند نیست و اگر تعرفه و خدمات نظام سلامت واقعی 
و متناسب با تورم باشد مشکلات کاهش خواهد یافت و کاهش مهاجرت ها و 

افزایش استقبال را در پی خواهد داشت.

رییس سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: آمار ترانزیتی و 
درخواست کشورها برای انتقال بار از مسیر ایران افزایش پیدا 
کرده اما به دلیل مسائل تحریم قرار نیست این موضوعات را به 

صورت رسمی اعلام کنیم.
مهدی ضیغمی درباره میزان تزانزیت کالای روســی از ایران اظهار داشت: 
میزان ترانزیت بین کشــورهای روســیه – ایران – هند یا ایران – هند و 
کشورهای اوراسیا حتی کشورهای واقع در آسیای شرقی که می توانند بار خود 
را از مسیر ایران به اوراسیا و به ویژه روسیه منتقل کنند، بسیار بهبود یافته است.
وی ادامه داد: در نگاه زیرساختی اقدامات موثری انجام شده از جمله خرید 
کشتی در خزر با همکاری بانک های روسی و بیزنس بانک ایران در روسیه در 
قالب ارایه تسهیلات انجام شد و ناوگان خزر را افزایش دهیم و وقتی ناوگان 

خزر توسعه پیدا کند، سرعت حمل بار از مسیر ایران افزایش پیدا می کند.
رییس سازمان توسعه تجارت گفت: عامل دیگر در بهبود آمار ترانزیتی، انتقال 
ریلی بار از ایران بود به طوری که در حال حاضر بارهای روسیه از مسیر ریلی 
ترکمستان از مسیر سرخس یا اینچه برون وارد کشور می شود و امکان جابه 

جایی این بار به بنادر جنوبی کشورمان تسهیل شده است.
ضیغمی با تاکید بر اینکه هر چند آمار ترانزیتی و درخواست کشورها برای 
انتقال بار از مسیر ایران افزایش پیدا کرده اما به دلیل مسائل تحریم قرار نیست 
این موضوعات را به صورت رسمی اعلام کنیم، افزود: میزان باری که مسیر 
ترانزیت ایران را ترجیح دادند و مقصد بار آنها هند است یا بارهای کشورهای 
اروپا از مسیر ریلی از شرق وارد کشورمان می شوند و از غرب ایران به ترکیه و 
از آنجا به اروپا می رسند افزایش پیدا کرده و توافقاتی در این باره انجام شده اما 

قابل بیان نیست البته همچنان با نقطه مطلوب بسیار فاصله داریم.
وی در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه هدف گذاری ما افزایش ترانزیت بار از 

مبدا چین است، گفت: امکان ترانزیت باری کشورهای آسیای شرقی و چین 
از مسیر ایران وجود دارد و این میزان بار عدد قابل ملاحظه ای است و ظرفیت 
6 تا ۷ میلیون تنی در اعداد و ارقام میزان ترانزیت انجام شده در سال گذشته 

وجود دارد . 
رییس سازمان توسعه و تجارت با اشاره به اثرگذاری تکمیل زیرساخت های 
حمل و نقلی کشــورمان در کوتاه مدت در ارتقای آمار ترانزیتی تاکید کرد: 
پروژه های کوتاه مدت مانند تکمیل خط آهن رشــت- کاسپین و اسکله رو 
رو بندر کاسپین، خط ریلی زاهدان - چابهار به افزایش ترانزیت از کریدورهای 

ایران بسیار اثر می گذارد.  
ضیغمی همچنین درباره سازوکار تجارت ترجیحی با هند اظهار داشت: در 
این باره در دیدار با سفیر هند درخواست خود را مطرح کردیم اما در سفر آتی 
رییس جمهوری به هند مقدمات مورد نظر را آماده می کنیم و در حال حاضر 
تجارت آزاد با اوراسیا، سوریه ، ونزوئلا، مالزی، ترکیه و پاکستان را در دستور 

کار داریم. 

نرخ تبدیل ارز برای ایرانیان 20 درصد بیشتر است اسناد خود را ثبت کنید
هشدار به مالکان خانه های قولنامه ای دلیل توقف صادرات محصولات کشاورزی به عراق

عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق، گفت: هر دلار ۱6۰۰ دینار 
برای تاجران ایرانی تمام می شود در حالی که این رقم برای 
تاجران دیگر کشورها ۱3۰۰ دینار و برابر با نرخ رسمی عراق 
است. این اختلاف قیمت تا ۱5 درصد برای تاجر ایرانی قابل 

تحمل است اما بیش تر از آن کار را سخت می کند.
سیدحمید حسینی، دبیر پیشین اتاق بازرگانی ایران و عراق دلیل ممنوعیت 
واردات محصولات کشاورزی ایران به عراق را افزایش تولید این محصولات در 
عراق اعلام کرد و گفت: عراق با هدف حمایت از تولید محصولات کشاورزی 
در داخل واردات شماری از محصولات کشاورزی از ایران را محدود کرده است.
وی افزود: جنوب عراق و مناطق بصره و ناصریه همگی زمین های کشاورزی 
را دربرگرفته که در سال های اخیر با توجه به حمایت های دولت در تامین آب 
توفیقاتی در پرورش ماهی و کاشت محصولات کشاورزی داشته اند و همین 

کشاورزان به واردات معترض شده اند، به همین منظور دولت مرکزی عراق 
واردات را ممنوع و دولت اقلیم کردستان عراق با بالا و پایین کردن تعرفه ها 
واردات را تنظیم می کند.حسینی ممنوعیت واردات را تنها محدود به فصل هایی 
دانست که تولید داخلی عراق افزایش پیدا می کند و خاطرنشان کرد: به محض 
محدود شدن واردات محصولات ایرانی به عراق موجودی داخل کاهش پیدا 
می کند و اندکی بعد تقاضا بار دیگر افزایش می یابد. وی تصریح کرد: با این 
حال، صادرات محصولات کشاورزی که آب بر هستند چندان به صلاح نیست. 
دبیر پیشین اتاق بازرگانی ایران و عراق در پاسخ به اینکه موضوعاتی همچون 
آفت زده بودن و غیراستاندار بودن محصولات کشاورزی می تواند به ممنوعیت 
واردات انجامیده باشد یا نه؟ گفت: این ایرادها تنها در مورد سیب درختی صادق 

است اما در مورد محصولات کشاورزی دیگر این امر درست نیست.
این عضو اتاق بازرگانی همچنین درباره دلایــل وضع عوارض بر واردات 
میلگرد ایرانی به عراق گفت: عراق سالانه حدود 3.۵ میلیون تن میلگرد تولید 
می کند. با این حال میلگرد عراقی توان رقابت با محصول مشــابه ایرانی را 
ندارد، بنابراین بر واردات آن ۷0 تا 80 دلار تعرفه گذاشته اند.حسینی اصلی ترین 
مشکلی که در صادرات محصولات ایرانی به عراق وجود دارد را نرخ تبدیل ارز 
برای تاجران ایرانی در این کشور دانست و توضیح داد: نرخ تبدیل ارز در عراق 

برای تاجران ایران ۲0 درصد بیشتر از تاجران دیگر کشورهاست.
وی در گفت وگو با ایلنا افزود: هر دلار 1600 دینار برای تاجران ایرانی تمام 
می شود در حالی که این رقم برای تاجران دیگر کشورها 1300 دینار و برابر با 
نرخ رسمی عراق است. این اختلاف قیمت تا 1۵ درصد برای تاجر ایرانی قابل 

تحمل است اما بیش تر از آن کار را سخت می کند.

یک مقام سازمان امور مالیاتی با اشاره به ضرورت ثبت اسناد 
خانه های قولنامهای، به صاحبان این خانه های توصیه کرد تا 
قبل از بی اعتبار شدن اسناد عادی نسبت به ثبت اسناد خود در 

سامانه ثبت اسناد و املاک کشور اقدام کنند.
به گزارش تجارت نیوز، موضوع ســلب اعتبار از اسناد عادی و قولنامه ای در 
دستور کار مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار دارد. طرح ضرورت ثبت اسناد 
خانه های قولنامه ای و الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول طی 
سال های اخیر توسط مجلس مطرح شد که تا کنون دو بار از سوی شورای 
نگهبان رد شــده و هم اکنون برای بررسی اختلاف نظر مجلس و شورای 
نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شده است.در همین راستا 
اخیرا شاهین مستوفی – مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی – گفته 
است بنا به دستور رهبر معظم انقلاب به مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
قانونی در حال تدوین است که بر اساس آن اسناد قولنامه ای فاقد اعتبار شود 
و فقط اسناد به ثبت رسیده در سامانه ثبت اسناد معتبر خواهد بود و به مالکان 
توصیه می شود قبل از اجرایی شدن قانون نسبت به حل موارد ثبتی اقدام کنند.
کارشناسان معتقدند اعتبارزدایی از اسناد عادی تحولی عظیم در حوزه صنعت 
ساختمان است. این طرح می تواند جذب سرمایه داشته باشد و اعتمادبخشی 

را افزایش دهد.
 از ســوی دیگر سیاســتگذاران این حوزه می توانند با عدد و آمار دقیق و 
درست تری برای حوزه مسکن برنامه ریزی کنند. تحقق این مساله می تواند 
 ـمشاور وزیر  کمک زیادی در شناسایی زمین های مازاد دولتی کند.جواد سادات 
راه و شهرسازی، یکی از مزایای اجرای این طرح را جلوگیری از احتکار زمین 

برشمرد و افزود: طبق ماده 10 قانون جهش تولید مسکن اراضی مازاد دولتی 
باید به طرح نهضت ملی مسکن تخصیص یابد. با اجرای این طرح رسمی 

شدن اسنادی که در اختیار دولت است سرعت می گیرد.
هم چنین محمدهادی سبحانیان – رییس سازمان امور مالیاتی – معتقد است 
اعتبارزدایی از اموال غیر منقول، عرصه را بر جریان فرار مالیاتی و پولشویی 
 ـکارشناس مسکن – نیز معتقد است: اسناد  تنگ خواهد کرد.محمد مرتضوی 
عادی و قولنامه ها از چند زاویه برای کشور معضل ایجاد کرده که از جمله آن 
می توان به عدم برخورداری از وام ساخت و اختلال در فرآیند نوسازی بافت های 
فرسوده اشاره کردکه با اجرایی شدن طرح مذکور بسیاری از مشکلات برطرف 

خواهد شد.
موضوع واگذاری ســند به حاشیه نشینان، حدود پنج سال است که مطرح 
می شود و در این زمینه اقداماتی صورت گرفته است. در برخی مناطق کشور از 
جمله مشهد برای حدود 10 درصد از ساکنان سکونتگاه های غیررسمی، سند 
صادر شده است. در برخی از استان های کشور بخش عمده ای از خانه های واقع 

در سکونتگاه های غیررسمی فاقد سند هستند. 
مشــکلات مربوط به سند این خانه ها را می توان با استفاده از ظرفیت ماده 
۹ قانون حمایت از احیا، بهسازی و نوسازی بافت فرسوده و ناکارآمد شهری 
برطرف کرد.قوه قضاییه با دولت درخصوص سلب اعتبار از اسناد غیررسمی 
هم نظر است. چندی پیش حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای درباره 
اعتباربخشی به اسناد رسمی و رفع اعتبار از اسناد عادی بیان کرد که در این 
رابطه با مقام معظم رهبری، شورای نگهبان و علمای قم رایزنی و به آنها تاکید 
کرده ایم وضع فعلی ناظر بر اعتبار داشتن اسناد عادی عوارض بی شماری دارد.


